
 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

Ἡ σωστή νηστεία – Οἱ ἀληθινοί θησαυροί 
1/3/2020, Ματθ. στ' 14-21, Κυριακή τῆς Τυρινῆς 

14 Ἐὰν γὰρ ἀφῆτε1 τοῖς ἀνθρώποις τὰ παραπτώματα αὐτῶν, ἀφήσει καὶ 
ὑμῖν ὁ πατὴρ ὑμῶν ὁ οὐράνιος· 15 ἐὰν δὲ μὴ ἀφῆτε τοῖς ἀνθρώποις τὰ 
παραπτώματα αὐτῶν, οὐδὲ ὁ πατὴρ ὑμῶν ἀφήσει τὰ παραπτώματα ὑμῶν. 16 
῞Οταν δὲ νηστεύητε, μὴ γίνεσθε ὥσπερ οἱ ὑποκριταὶ σκυθρωποί· ἀφανίζουσι 
(καταστρέφουν, ἀποκρύπτουν) γὰρ τὰ πρόσωπα αὐτῶν ὅπως φανῶσι (γιά νά 
φανοῦν) τοῖς ἀνθρώποις νηστεύοντες· ἀμὴν λέγω ὑμῖν ὅτι ἀπέχουσι2 τὸν μισθὸν 
αὐτῶν. 17 σὺ δὲ νηστεύων ἄλειψαί σου τὴν κεφαλὴν καὶ τὸ πρόσωπόν σου νίψαι, 
18 ὅπως μὴ φανῇς τοῖς ἀνθρώποις νηστεύων, ἀλλὰ τῷ πατρί σου τῷ ἐν τῷ 
κρυπτῷ, καὶ ὁ πατήρ σου ὁ βλέπων ἐν τῷ κρυπτῷ ἀποδώσει σοι ἐν τῷ φανερῷ. 

19 Μὴ θησαυρίζετε ὑμῖν θησαυροὺς ἐπὶ τῆς γῆς, ὅπου σὴς (σκόρος) καὶ βρῶσις 
(τό φάγωμα) ἀφανίζει (καταστρέφει, ἐξαφανίζει), καὶ ὅπου κλέπται διορύσσουσι3 
καὶ κλέπτουσι· 20 θησαυρίζετε δὲ ὑμῖν θησαυροὺς ἐν οὐρανῷ, ὅπου οὔτε σὴς 
οὔτε βρῶσις ἀφανίζει, καὶ ὅπου κλέπται οὐ διορύσσουσιν οὐδὲ κλέπτουσιν· 21 
ὅπου γάρ ἐστιν ὁ θησαυρὸς ὑμῶν, ἐκεῖ ἔσται (θά εἶναι) καὶ ἡ καρδία ὑμῶν.  

 
 

Γραμματικά σχόλια 
1. ἀφῆτε: γ’ ἑνικ. πρόσωπο Ὑποτακτ. Ἔγκλ. Ἀορ. β΄ (ἀφῆκα) τοῦ ῥ. Ε.Φ. ἀφίημι (ἀφήνω)· 
σύνθετο: ἀπό + ἵημι· Ε.Φ. ἵημι (=ῥίπτω· βάλλω· στέλλω· προσφέρω· σπεύδω)· Μ.Φ. ἵεμαι· 
σύνθετο μέ πολλές προθέσεις: ἀφίημι, ἀνίημι (ἀφήνω, χαλαρώνω), διιήμι (παρεμβάλλω, 
ρίχνω διά μέσου), ἐφίημι (παραχωρῶ, ἐπιτρέπω), ἐφίεμαι (ἐπιθυμῶ), προΐεμαι (παραμελῶ), 
προσίεμαι (παραδέχομαι), παρίημι (παραμελῶ, ἀφήνω νά πέσει· παραλύω), ὑφίεμαι 
(ὑποχωρῶ)· ἐκκλ. φράσεις: «κράτησον τῆς ἀθλίας καί παρειμένης χειρός μου», «ἄνες, 
ἄφες, συγχώρησον»· διαφορές: ἵημι (ῥίπτω) - βάλω (ῥίπτω· βλ. 12ο μάθ.): ἵημι= ἁπλῶς 
ῥίχνω, ἀσχέτως ἄν ἐπιτυγχάνω ἤ ὄχι· βάλλω= ῥίχνω κάτι ἐκεῖ πού σκοπεύω μέ ἐπιτυχία.   
2. ἀπέχουσι: γ’ πληθ. πρόσωπο Ὁριστ. Ἔγκλ. Ἐνεστ. (ἀπέχω) τοῦ ῥ. Ε.Φ. ἀπέχω· σύνθετο: 
ἀπό + ἔχω· Ἐνεστ. ἔχω (κρατῶ, κατέχω, ἔχω), Πρτ. εἶχον, Μέλλ. ἕξω/σχήσω, Ἀορ. β΄ ἔσχον, 
Πρκμ. ἔσχηκα, Ὑπερσ. ἐσχήκειν· ἐκκλ. φράσεις: «πρόσχωμεν, τά ἅγια τοῖς ἁγίοις», «ἄνω 
σχῶμεν τάς καρδίας», «τάς θύρας, τάς θύρας ἐν σοφίᾳ πρόσχωμεν», «παράσχου, Κύριε». 

3. διορύσσουσι: γ’ πληθ. πρόσωπο Ὁριστ. Ἔγκλ. Ἐνεστ. (διορύσσω) τοῦ ῥ. Ε.Φ. διορύσσω· σύνθετο: διά 
+ ὀρύσσω· Ε.Φ. ὀρύττω/ὀρύσσω (σκάπτω, ἀνοίγω λάκκο, χαντάκι κ.λπ.)· Μ.Φ. ὀρύττομαι/ὀρύσσομαι· 
παράγωγα/σύνθετα: ὄρυγμα, διῶρυξ (διώρυγα), ὀρυκτός, τυμβωρύχος, ὀρυχεῖο. 
 

Συντακτικά σχόλια 

Ἡ πρόταση ὡς πρός τήν ὕπαρξη ἄρνησης ἤ ὄχι 
α. ἀρνητική (ἤ ἀποφατική): ὀνομάζεται ἡ πρόταση ὅταν περιέχει ἄρνηση· π.χ. Μὴ 
θησαυρίζετε ὑμῖν θησαυροὺς ἐπὶ τῆς γῆς. (Ματθ. στ' 19)  

β. καταφατική: ὀνομάζεται ἡ πρόταση ὅταν δέν περιέχει ἄρνηση· π.χ. Θησαυρίζετε 
δὲ ὑμῖν θησαυροὺς ἐν οὐρανῷ. (Ματθ. στ' 20) 
 

Ἡ πρόταση ὡς πρός τή σχέση της μέ ἄλλη ἤ ἄλλες προτάσεις 
α. κύρια (ἤ ἀνεξάρτητη): ὀνομάζεται ἡ πρόταση ὅταν ἐκφράζει αὐτοτελές νόημα καί 
μπορεῖ νά σταθεῖ μόνη της στό λόγο· π.χ. Σὺ δὲ νηστεύων ἄλειψαί σου τὴν 
κεφαλὴν καὶ τὸ πρόσωπόν σου ν ίψαι . (Ματθ. στ' 17) (δύο κύριες προτάσεις) 

β. δευτερεύουσα (ἤ ἐξαρτημένη): ὀνομάζεται ἡ πρόταση ὅταν δέν μπορεῖ νά σταθεῖ μόνη της 
στό λόγο, ἀλλά συμπληρώνει ἄλλη πρόταση ἤ ὅρο της· π.χ. Ὅπου γάρ ἐστιν ὁ θησαυρὸς 
ὑμῶν, ἐκεῖ ἔσται καὶ ἡ καρδία ὑμῶν. (Ματθ. στ' 21) («ἐκεῖ ... ὑμῶν»= ἡ κύρια πρόταση) 
 

Δ Α Ν Ε Ι Σ Τ Ι Κ Η  Β Ι Β Λ Ι Ο Θ Η Κ Η  
Ἱ ε ρ ο ῦ  Ν α ο ῦ  Ἁ γ ί ο υ  Γ ε ρ α σ ί μ ο υ  Ἰ λ ι σ ί ω ν  

 

Διαδικτυακά μαθήματα γιὰ τὴν κατανόηση 
τῆς ἐκκλησιαστικῆς γλώσσης 

 
 

 
 

 
  

«Ἀπό τήν ἐποχή πού μίλησε ὁ Ὅμηρος ὡς τά σήμερα, μιλοῦμε, ἀνασαίνουμε καί 
τραγουδοῦμε μέ τήν ἴδια γλῶσσα», Γιώργος Σεφέρης 

θαάσω (θάσσω, ῥ., κάθημαι) → θῶκος (πρβλ. ὑπουργικός θῶκος)  

θλάω (ῥ., ἀορ. ἔθλασα· θραύω, συντρίβω) → θλάσις (σπάσιμο), θλαστικός 

θρῆνυς [ὁ, (θρᾶνος), σκαμνίον, ὑποπόδιον] → θρανίο 

θυραωρός [ὁ, φύλακας τῆς θύρας] → θυρωρός 

θωρήσσω [ῥ., ἀορ. ἐθώρηξα· θωρακίζω, ὁπλίζω κάποιον] → θώρακας, θωρηκτό 
Ὁμηρικό Λεξικό Ι. ΠΑΝΤΑΖΙΔΟΥ, ἐκδ. 1888  

ἵημι, (Μ.Φ. ἵεμαι). 
θέματα -jη-, -jε- 
 

παράγωγα/σύνθετα:  
ἄνεσις, ἄφεσις, ἀφετηρία, 
ἀνειμένως (ἐλεύθερα), σύνεσις, 
ἔνεσις, ἐνετός (βαλτός), κάθετος,  
ἐφετός (ἐπιθυμητός), χειραφέτηση..  
 
σύνθετα ρήματα καί οὐσιαστικά: 
ἀφίημι→ ἄφεσις, ἀνίημι→ ἄνεσις,  
διίημι→ δίεσις,  
ἐφίεμαι→ ἔφεσις, ἐφέτης 
παρίημι→ πάρεσις (χαλάρωση),  
συνίημι→ σύνεσις,  
ὑφίημι→ ὕφεσις 

ἔχω, (Μ.Φ. ἔχομαι). 
θέμα -σεχ- 
 

παράγωγα/σύνθετα:  
ἀνάσχεση (συγκράτηση), ἕξις (συνήθεια), ἔνοχος, 
ἐχέμυθος, ἑξῆς, εὐεξία, ἠνίοχος, ἰσχύς, καχεξία, 
νουνεχής, ὀχυρός (ἰσχυρός, ἀσφαλής), περιεκτικός, 
σχέσις, σχῆμα, σχεδόν, σχετικός, .. 
 
σύνθετα ρήματα καί οὐσιαστικά: 
ἀνέχω→ ἀνοχή, ἀντέχω→ ἀντοχή 
ἀπέχω→ ἀποχή,  
κατέχω→ κατοχή,  
παρέχω→ παροχή, περιέχω→ περιεχόμενο,   
προσέχω→ προσοχή, 
συνέχω→ συνοχή 

 

Ποιές ἀπό τίς λέξεις τῆς στήλης Β΄ ἔχουν ἐτυμολογική συγγένεια/κοινή ρίζα με τίς 
λέξεις τῆς στήλης Α΄; Κυκλῶστε τίς σωστές. 

Α΄ Β΄ 
ἵημι  ἔπαρσις, ἄνεσις, ἄνετος, αἰνετός, ἐγκάθετος,  καθετήρας, ἐφετεῖο.  

ἔχω ἔφορος, ἔξοχος, μέθεξις, ἀδοξία, μειονεξία, πρόσχημα, πολιοῦχος.   
 
 

w w w . a g i o s - g e r a s i m o s . g r  
 
 

 
Ἀθήνα 2019 



 
ΜΑΘΗΜΑ 13ο  

Ἐπ ίθετα καί  Παρα θετ ικά  
 

α2. Κ Λ Ι Σ Η  Τ Ω Ν  Ε Π Ι Θ Ε Τ Ω Ν  
 

→  Π α ρ α τ η ρ ή σ ε ι ς  (συνέχεια στά β΄κλιτα ἐπίθετα) 
 Ἀπό τά ἐπίθετα σέ -ος, δικατάληκτα εἶναι: 
1) τὰ περισσότερα ἀπό τά σύνθετα σέ -ος: 
 π.χ. (ὁ, ἡ) ἄ-καρπος, (ὁ, ἡ) ἀ-θάνατος, (ὁ, ἡ) ἐπί-τιμος, (ὁ, ἡ) ἔν-δοξος κ.λπ. 
2) μερικὰ ἁπλᾶ, τὰ ὁποῖα λήγουν σέ -ειος ἢ -ιος ἢ -ιμος, 
 π.χ. (ὁ, ἡ) βόρ-ειος, (ὁ, ἡ) γαμήλ-ιος, (ὁ, ἡ) δόκ-ιμος, (ὁ, ἡ) αἴθρ-ιος 
3) τὰ ἐπίθετα: βάναυσος, βάρβαρος, βάσκανος, βέβηλος, ἕωλος (=παλιός), ἥμερος, 
ἤρεμος, ἥσυχος, κίβδηλος, λάβρος, λάλος, τιθασός (= ἐξημερωμένος, ἥμερος), 
χέρσος 
 
Σ η μ ε ί ω σ ι ς :  
* Μερικὰ σύνθετα σέ -ος εἶναι τρικατάληκτα, ὅπως: ἀντάξιος, ἀνταξία, ἀντάξιον·  
ἐναντίος, ἐναντία, ἐναντίον· πάγκαλος, παγκάλη, πάγκαλον. 
* Τό ἴδιο καί τά σέ -ικος παρασύνθετα, π.χ. (ἐξεταστὴς) ἐξεταστικός, ἐξεταστική,  
ἐξεταστικὸν· (εὐδαίμων) εὐδαιμονικός, εὐδαιμονική, εὐδαιμονικόν.  
* Μερικὰ ἁπλᾶ ἢ σύνθετα σέ -ος εἶναι σ υ γ χ ρ ό ν ω ς  τρικατάληκτα καὶ 
δικατάληκτα, 
 πχ. :  ὁ βέβαιος,  ἡ βεβαία   ἢ  ἡ βέβαιος,           τὸ βέβαιον  
  ὁ ἔρημος,  ἡ ἐρήμη    ἢ  ἡ ἔρημος,     τὸ ἔρημον  

 ὁ ἀναίτιος,  ἡ ἀναιτία ἢ  ἡ ἀναίτιος,    τὸ ἀναίτιον 
   ὁ ἀνάξιος,  ἡ ἀναξία  ἢ  ἡ ἀνάξιος,     τὸ ἀνάξιον 
 

 

α 3 .  Σ Υ Ν ῌ Ρ Η Μ Ε Ν Α  Ε Π Ι Θ Ε Τ Α  

Π α ρ α δ ε ί γ μ α τ α  δ ε υ τ ε ρ ο κ λ ί τ ω ν  σ υ ν ῃ ρ η μ έ ν ω ν  ἐ π ι θ έ τ ω ν  
 

Ἑ νικός  ἀ ριθμ ός  
θ. χρυσεο-, χρυσεᾱ-, χρυσεο- 

Ὀν. χρυσοῦς χρυσῆ χρυσοῦν 
Γεν. χρυσοῦ χρυσῆς χρυσοῦ 
Δοτ. χρυσῷ χρυσῇ χρυσῷ 
Αἰτ. χρυσοῦν χρυσῆν χρυσοῦν 

     Πλη θυντι κός  ἀ ριθμ ός  
Ὀν. χρυσοῖ χρυσαῖ χρυσᾶ 
Γεν. χρυσῶν χρυσῶν χρυσῶν 
Δοτ. χρυσοῖς χρυσαῖς χρυσοῖς 
Αἰτ. χρυσοῦς χρυσᾶς χρυσᾶ 

 

 
 

 
 

Ἑ νικός  ἀ ριθμ ός  
θ. εὔνοο-,εὔνου- 

Ὀν. ὁ, ἡ εὔνους τό εὔνουν 
Γεν. τοῦ, τῆς εὔνου τοῦ εὔνου 
Δοτ. τῷ, τῇ εὔνῳ τῷ  εὔνῳ 
Αἰτ. τόν, τήν εὔνουν τό εὔνουν 

     Πλη θυντικ ός  ἀ ριθμός  
Ὀν. οἱ, αἱ εὖνοι τά εὔνοα 
Γεν. τῶν εὔνων τῶν εὔνων 
Δοτ. τοῖς, ταῖς εὔνοις τοῖς εὔνοις 
Αἰτ. τούς, τάς εὔνους τά εὔνοα 

 
α 4 .  Τ Ρ Ι Τ Ο Κ Λ Ι Τ Α  Φ Ω Ν Η Ε Ν Τ Ο Λ Η Κ Τ Α  

 

Παραδείγμα τα τρι καταλ ήκτω ν ἐπ ι θέτω ν  
 

Ἑ νικός  ἀ ριθμ ός  
Ὀν. εὐθύς εὐθεῖα εὐθύ 
Γεν. εὐθέος εὐθείας εὐθέος 
Δοτ. εὐθεῖ εὐθείᾳ εὐθεῖ 
Αἰτ. εὐθύν εὐθεῖαν εὐθύ 
Κλητ. εὐθύ εὐθεῖα εὐθύ 

Πλη θυντικ ός  ἀ ριθμ ός  
Ὀν. εὐθεῖς εὐθεῖαι εὐθέα 
Γεν. εὐθέων εὐθειῶν εὐθέων 
Δοτ. εὐθέσι εὐθείαις εὐθέσι 
Αἰτ. εὐθεῖς εὐθείας εὐθέα 
Κλητ. εὐθεῖς εὐθεῖαι εὐθέα 

 

Ἑ νικός  ἀ ριθμ ός  
Ὀν. ἥμισυς ἡμίσεια ἥμισυ 
Γεν. ἡμίσεος ἡμισείας ἡμίσεος 
Δοτ. ἡμίσει ἡμισείᾳ ἡμίσει 
Αἰτ. ἥμισυν ἡμίσειαν ἥμισυ 
Κλητ. ἥμισυ ἡμίσεια ἥμισυ 

Πλη θυντικ ός  ἀ ριθμ ός  
Ὀν. ἡμίσεις ἡμίσειαι ἡμίσεα/ἡμίση 
Γεν. ἡμισέων ἡμισειῶν ἡμισέων 
Δοτ. ἡμίσεσι ἡμισείαις ἡμίσεσι 
Αἰτ. ἡμίσεις ἡμισείας ἡμίσεα/ἡμίση 
Κλητ. ἡμίσεις ἡμίσειαι ἡμίσεα/ἡμίση 

 

 


